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مدیر پردیس ســینمایی آزادی با اعلام اینکه 
پخش مســابقات فوتبال نیمــه نهایی جام 
جهانی در ســینما منتفی شده است، از نحوه 
عملکرد مدیران چند صنف سینماییِ مرتبط 

با این موضوع انتقاد کرد.
ســجاد نوروزی در گفت وگویی با ایسنا بیان 

کرد: اخیراً نمایندگانی از انجمن سینماداران 
بــه همــراه نمایندگانــی از تهیه کنندگان و 
پخش کنندگان ســینما جلسه ای داشتند تا 
درباره میزان ســود حاصــل از درآمد پخش 
مســابقات فوتبال در سینماها تصمیم گیری 
کننــد اما نتوانســتند در این بــاره به توافق 

برســند و به همین دلیــل کل قضیه یعنی 
پخش مســابقات نیمه نهایی و فینال فوتبال 

در سینماها منتفی شده است.
او افزود: به نظرم این ماجرا طنز جالبی است 
که تا یکی دو ســال آینــده در حد یک فیلم 
ســینمایی یا حتی یک آیتم طنز باید به آن 
پرداخته شود چون در شرایطی که سینما به 
خاک سیاه نشسته و به صورت مطلق به سمت 
نابودی می رود، این چند صنف سینمای ایران 
آن قدر قدرت تحلیل و مدیریت شرایط را ندارند 
که در یک زمین ســوخته بر سر غنائم با هم 
نزاع می کنند. وی گفت: این توسعه نیافتگی و 
این نگاه عجیب و غریب صنف و تقلیل جایگاه 
صنف به یک بنگاه دلالی را کجا می توان پیدا 
کرد؟ این در حالی است که باید در این شرایط 
نگاه ملی و عام داشــت تا ۲۰۰ هزار نفری که 

در ارتباط با ســینماداری در چند وقت اخیر 
دچار مشکل معیشتی شــده اند بیش از این 
آســیب نبینند اما همه این ها کنار گذاشته 
شده و فقط چند نفر که  از نگاه من از مقوله 
اقتصاد هنر درکی ندارند ،این گونه سینما را به 
نابودی می کشانند. این سینمادار ادامه داد: به 
نظر من در فضای فعلی که وظایف حکمرانی 
صرفاً به صدور مجــوز و جلوگیری از پخش 
فیلم ها تقلیل یافته باید گفت که متاسفانه در 
کنار این مصیبــت، مصیبتی بزرگتری را هم 
تحمل می کنیم و آن هم همین است که این 
صنف های سینمایی به شکل قبیله و طایفه ای 
تصمیم گیری می کنند کــه با این روند باید 
فاتحه سینما را خواند. نوروزی گفت:  کارنامه 
وزارت ارشاد در ۴۰ ســال گذشته مشخص 
اســت و گریزی از آن نیســت، بــه هر حال 

کامیابی ها و ناکامی هایش معلوم است اما چه 
کسی قرار است عملکرد کسانی را که ۳۰ سال 
است اینگونه محفلی در سینما تصمیم گیری 
می کنند بررســی کند؟ عده ای هســتند که 
هــم تهیه کننده اند، هــم پخش کننده و هم 
ســینمادار اما مفهوم صنف را به بنگاه دلالی 
تقلیل داده اند. چطور ممکن است صنفی که 
تفرق و گسست را درباره آن ها می توان دید به 
طوری که حتی همگی دور یک میز نمی توانند 
بنشینند برای هر موضوعی در سینما تصمیم 
گیری می کنند؟ با این وضعیت چه فرجامی را 
برای صنعت سینمای کشور می توان متصور 
شد؟ آیا قرار است صرفاً همه چیز را برگردن 
حاکمیت انداخت آن هم در شرایطی که اکران 
همین فیلم »بخارست« با حمایت حاکمیت 

رخ داده است؟

انتقاد از لغو پخش فوتبال در سینما

 صنوف سینما را به بنگاه دلالی تقلیل داده اند

انتخاب رســانه مناسب، داشتن مهارت و تسلط به قالب و 
قواعد رسانه، انتخاب حوزه مناسب، علاقه به حوزه انتخابی 
و شناختن و مهارت در آن زمینه، تولید محتوای مناسب 
و چگونگی ارائه آن، انتخاب مخاطبانی مشخص، انتخاب 
رویکرد و پاســخ به نیازهای مشخص، روایت و قصه گویی 
و همچنین تعامل با مخاطبان و مشــتری مداری، ازجمله 
مباحثــی بود که در وبینار »چگونه از فضای مجازی برای 
ترویج کتاب خوانی اســتفاده کنیم؟« بــرای موفقیت در 

ترویج کتاب خوانی در این فضا مطرح شد.
سید علی کاشفی خوانساری، نویسنده و پژوهشگر در این 
وبینار که شــنبه )۱۹ آذرماه( از ســوی معاونت فرهنگی 
جهاد دانشــگاهی واحد اصفهان و با عنــوان »چگونه از 
فضای مجازی برای ترویج کتاب خوانی اســتفاده کنیم؟« 
برگزار شــد، با بیان اینکه اولیــن گام در ترویج کتاب در 
فضای مجازی این است که رسانه مناسب خود را پیداکرده 
و مختصات آن را به خوبی شناخته و بر آن مسلط باشیم، 
گفــت: یوتیوب یا فضاهایی مانند آپــارات، کلاب هاوس، 
تلگرام، فیس بوک، وبلاگ ها و سایت های مختلف و متنوع 
و یا بســترهای مختلف برای عرضه پادکســت ها یکی از 
مهم ترین رسانه ها در ترویج کتاب هستند که البته ازجمله 
راه های درآمدزایی و کســب وکار اقتصادی نیز به شــمار 
می روند. اینستاگرام نیز از بزرگ ترین شبکه های اجتماعی 
است که در ایران نیز یکی از جدی ترین بسترها به شمار 
مــی رود؛ اما هرکــدام از این فضاها اقتضائــات و راه های 
موفقیــت خاص خود را دارند که باید با مطالعه و تجربه و 

مشورت، در آن ها موفق عمل کنیم.
او افزود: دانســتن مباحث مرتبط با موضوع هشتگ ها در 
بسترهای مجازی اهمیت بسیاری دارد، همچنین معنای 
تعامل با صفحــات دیگران، لوکیشــن گذاری، چگونگی 
پروفایل و مشخصات صاحب صفحه، چگونگی هایلایت ها، 
دنبــال کردن صفحات مرتبط و تعامل با آن ها، فعالیت با 
موضوعات تخصصی و بســیاری از نکته های فنی دیگر و 
مناسب با بسترهای مختلف مجازی، حتی ساعات لایک 
کردن و پاسخ به نظرهای داده شــده نیز ریزه کاری هایی 
است که هریک دنیایی تخصصی به شمار می رود و باید به 
آن ها توجه کرد. همچنین اگرچه طبیعی است که عده ای 
ملاحظات شخصی دارند، اما می توانند صفحات شخصی و 
کاری مجزایی داشــته و موضوعات تخصصی را با داشتن 
صفحات عمومی ارائه کنند چراکه شــانس موفقیت برای 
ترویج کتاب با خصوصی کردن حســاب های ما در فضای 

مجازی کاهش پیدا می کند.
این نویســنده تصریح کرد: یکــی از حوزه هایی که برای 
موفقیت در خصوص ترویج کتــاب در فضای مجازی به 
آن نیاز داریم، داشــتنِ مهارت و تسلط به قالب و رسانه و 
همچنین تســلط به قواعد آن رسانه است تا بتوان در آن 
فضا کار کرد و شــانس موفقیت بالاتری داشت. بحث دوم 
این اســت که ما چگونه محتوای خوبی ارائه کنیم؟ برای 
تولید محتوا به اطلاعات و مهارت های مختلفی نیاز داریم.

کاشــفی با بیان اینکــه در فضای مجازی به کســی که 
محتوایــی را در یک موضوع خاص تولید می کند تا بتواند 
راهنمــا و انگیزه بخش و اقدام آفرین برای دیگران باشــد 
بلاگر می گویند، ادامــه داد: بلاگ کردن به معنای تولید 
محتوا اســت و اگرچه معنی لغوی آن نوشــتن است اما 
بلاگ ها یا وبلاگ ها الزاماً همگی متن محور نیستند. برای 
اینکه ما در هر حوزه محتوای مناسبی را تولید کنیم اولین 

شــرط، علاقه به آن حوزه و سپس شناختن آن و مهارت 
در آن زمینه است. اگرچه شناخت سلیقه جامعه اهمیت 
بسیاری دارد اما کافی نیست و علاقه، شناخت و تخصص 

نیز از مباحثی است که توجه به آن ها ضروری است.
این پژوهشــگر اضافه کرد: به عنــوان نمونه در خصوص 
کتاب، پرسش های بســیاری مطرح است؛ مثلًا چقدر از 
دنیای کتاب اطلاع داریم؟ آیا انواع کتاب را می شناسم؟ با 
مفهوم رده بندی دیویی آشنایی داریم؟ با انواع کتاب ازنظر 
موضوع، مخاطب، قیمت، شــکل چاپ، نفاست، تخصصی 
بودن آشنا هستیم؟ چقدر با دنیای کتاب مأنوس هستیم؟ 
چقدر مطالعه تخصصــی داریم؟ چقــدر در کلاس های 
آموزشی و دوره های تخصصی شرکت کرده ایم؟ شناخت 
ما از بازار نشر ایران و جهان چقدر است؟ آیا ناشران مهم و 
بزرگ را می شناسیم؟ چقدر با تاریخ ادبیات آشنا هستیم؟ 
آثار کلاسیک را می شناسیم؟ با ژانرهای جدید و مخاطبان 
آن آشنایی داریم؟ انواع مخاطب و تقسیم بندی آن ها ازنظر 
میــزان آگاهی و تعامل با آن ها را می دانیم؟ به بازار کتاب 
را مسلط هستیم؟ و ده ها بحث تخصصی دیگر که درباره 

شناخت ما از بازار کتاب لازم است.
او گفت: بنابراین ما باید حوزه ای که می خواهیم به آن وارد 
شــویم را بشناسیم. این مسئله بخشی از پیش شرط هایی 
است که به تولید محتوای خوب کمک خواهدکرد و البته 
تولید محتوای خــوب نیز در موفقیت در ترویج کتاب در 
فضای مجازی راهگشا اســت؛ اما چگونگی ارائه محتوای 
خوب و ارتباط و تعامــل با مخاطبان نیز موضوع دیگری 
اســت که باید به آن پرداخت تا به ما در ترویج کتاب در 

فضای مجازی کمک کند.
کاشــفی با اشاره به اینکه همه ما با محدودیت ایجادشده 
به وسیله فیلترینگ روبه رو شده ایم و راهکار مقابله با آن را 
نمی دانیم، ضمن اینکه تولید محتوا در شرایط امروز جامعه 
نیز موردبحث اســت، بیان کرد: ما می توانیم متناسب با 
شرایط روز تولید محتوا داشــته باشیم همان طور که در 
کتاب فروشی ها نیز فروش کتاب در خصوص واقعیت های 
تاریخی و دلایل آن ها فروش بیشتری پیداکرده است. اما 
بایــد توجه کرد که گاهی می توان در مورد یک محتوا در 
چندین فضا مباحثی را منتشــر کرد اما اینکه یک تولید 
محتوا را در چندین پلتفرم منتشر کرد کار اشتباهی است؛ 

ضمن اینکه این موضوع هم اشــتباه اســت که برای هر 
پلتفرم باید محتوای جداگانه ای را تولید کرد. ما در جنبه 
مطالعه و گردآوری اطلاعات به صورت مشترک پیش رفته 
و می توانیم متناسب با هر رســانه ای تولید محتوا داشته 

باشیم.
این نویسنده و منتقد ادبی با بیان اینکه دانستن تکنولوژی 
برای نحــوه تولید محتوا اهمیت بســیاری دارد و گاهی 
می توان آن را به صورت گروهــی انجام داد، تصریح کرد: 
اگرچه گاهی تولیدات ساده، بازدیدکنندگان بسیاری دارند 

اما نمی توان منکر جنبه های تکنولوژیک نیز شد.
او افزود: اگرچه موضوع این وبینار ترویج کتاب در فضای 
مجازی اســت اما به معنای کم اهمیت بــودن ترویج در 
فضای عمومی نیســت و در کتابخانه ها، مساجد، مدارس، 
پارک ها، شهربازی ها، آموزشگاه ها، بیمارستان، خانه، زندان 
و هر جای دیگری می توان بــه ترویج کتاب پرداخت که 
هریک دنیا و قواعد خاص خود را دارد و هیچ منعی ندارد 
کــه هم در فضای مجازی و هم در فضای واقعی به ترویج 

کتاب خوانی بپردازیم.
کاشــفی با اشــاره به اهمیت شــناخت در حوزه فعالیت 
در فضــای مجازی و انتخاب حوزه مناســب برای چنین 
فعالیتی، گفت: اگر می خواهیم در فضای مجازی به حوزه 
کتاب بپردازیم باید بدانیم چه کتابی را ارائه کنیم؟ و چطور 
کتاب را انتخاب کنیم؟ این موضوع اول ازهمه به انگیزه و 
علاقه بازمی گردد، اما شــناخت بازار، مخاطبان و رقیبان 

موجود نیز اهمیت بسیاری دارد. 
این نویسنده و پژوهشــگر گفت: مورد دیگر توجه به این 
موضوع اســت که مخاطبان ما چه کســانی هستند؟ آیا 
مخاطبان، مردم عادی هستند؟ یا کتاب فروش ها، یا پدران 
و مــادران، یا متخصصان ادبیات، یا کــودکان و نوجوانان 
و دگیر قشــرهای جامعه؟ قطعاً مــا مخاطبان درجه دو و 
ناخواسته نیز داریم، اما یکی از شروط موفقیت ما این است 
که از ابتدا مخاطب خود را مشخص کرده و سطح مطالب 

ما متناسب با مخاطبان اصلی ما باشد.
او ادامه داد: رویکرد ما چیست؟ آیا کتاب معرفی می کنیم؟ 
نقــد یا تحلیل می کنیــم؟ معایب و نقاط قــوت را بیان 
می کنیم؟ چیزی که اهمیت بســیاری دارد این است که 
ما به نیازی واقعی و بیرونی پاســخ دهیم. باید بدانیم که 

این کتاب به درد چه کســانی می خورد؟ آن را باید به چه 
کســانی توصیه، پیشنهاد و یا هدیه کنیم؟ ما باید به نیاز 
مشــخصی در بیرون پاسخ دهیم و انتخاب کتاب مناسب 
مرحله بسیار مهمی است. باید تازه های نشر را بشناسیم؛ 
اینکه چه کتاب هایی جایــزه گرفتند؟ کدام کتاب ها نقد 

شده اند؟ 
کاشــفی تصریح کــرد: گام بعدی این اســت که چگونه 
محتوای مناســب را ارائه کنیم؟ در این خصوص با مقوله 
مهمی به نام »پرســونال برندینگ« آشنا می شویم؛ یعنی 
هویت من به عنوان بلاگر چیست؟ چگونه من، خواستنی، 
دوست داشــتنی و دنبال کردنی می شوم؟ چرا باید آدم ها 
حرف من را قبول کرده و دنبال کنند؟ گویا من مانند یک 
برند تجاری هستیم و آنچه خریده و خواسته و پسندیده 
می شود من هستم یعنی یک بخشی از من در مقام بلاگر. 
من چه کســی هســتم؟ البته من با این موضوع مخالف 
هستم که شــرط موفقیت بلاگرها جذابیت های جنسی 
است چراکه همگی این گونه نیستند و مهم این است که 
آن ها چه تصویری از خود نشــان می دهند و مخاطبان بر 
اساس آن تصویر یعنی پرســونال برندینگ، او را انتخاب 
می کنند؛ بنابراین باید به پرسش من کیستم؟ پاسخ داده 
شــود. مخاطب باید من را بشناســد تا من را باور و حس 
کرده و دنبال کند. پرسونال برندینگ به ما کمک می کند 
تا بدانیــم در اتفاقات اجتماعی و همچنین دیگر زمینه ها 

چگونه تعامل داشته و برخورد کنیم.
ســردبیر ســابق فصلنامه نقد کتاب کودک و نوجوان و 
سروش نوجوان با بیان اینکه »پرسونال برندینگ« یعنی 
آنچــه من از خودم ارائه می دهــم، اضافه کرد: گاهی این 
پرسش مطرح می شود که ما در پرسونال برندینگ چقدر 

باید راست گو و چقدر بازیگر باشیم؟ 
این موضوع به ســلیقه بســتگی دارد امــا تجربه ی من 
می گوید که ما باید راست بگوییم اما نه اینکه همه راست 
را بگوییم. البته نه اینکه دروغ بگوییم و فریبکاری کنیم. 
راست گفتن نیز تا حدی نسبی است و باید حتی الامکان 
تصویری که ارائه می کنیم واقعی باشد که این واقعی بودن 

در موفقیت ما مؤثر است.
او با تأکید بر روایت و قصه گویی برای ارائه محتوا، تصریح 
کــرد: یکی از مواردی که در نحــوه ارائه محتوا در فضای 
مجازی به ما کمک می کند روایت و قصه گویی اســت و 
اگرچه الزامی نیســت اما امروزه بسیاری از مردم قصه را 
دوست دارند؛ بنابراین باید با مبانی قصه گویی و قصه گویی 
مردن و پست مدرن آشنایی داشت. روایت و قصه به نحوه 
ارائه بهترِ ما کمک می کند. همچنین این مســئله که ما 
با چه لحنی، با چه دکوراســیونی و در چه شــرایط و چه 
وضعیتــی از کتاب صحبت می کنیم جذابیت های خاصی 
خواهد داشــت و به مخاطب کمک می کند که ما را بهتر 

شناخته و درک کنند و با ما همراه شوند.
کاشــفی افزود: نکته دیگر این است که ما چگونه باید با 
همراهان خود تعامل داشــته و به تعبیر امروز مشــتری 

مداری یا باشگاه مشتریان داشته باشیم.
صفحه ما چیزی شــبیه به یک برند تجاری و یک مغازه 
است و نیاز داریم تا تعامل های خوب و مناسبی با مخاطب 
داشته باشیم، چراکه شناختن سلیقه ها، نیازها و عادت های 
مشتری و تعامل با او اهمیت بسیاری دارد و مبحثی جدی 
است؛ بنابراین هرچقدر رفتار حرفه ای تری با رقیبان داشته 

باشم جایگاه مطمئن خود را نشان داده ایم.

پرونده باز تخلفات تورهای جام جهانیچگونه کتاب خوانی را در فضای مجازی ترویج کنیم؟
تیم ملی فوتبال ایران نزدیک 
بــه دو هفتــه اســت که از 
قطر به خانه برگشــته و جام 
جهانــی ۲۰۲۲ هم به فینال 
نزدیک شــده اســت، با این 
وجود پرونده مسافران شاکی 
از تورهای جام جهانی هنوز 

بسته نشده است.
به گزارش ایســنا، فیفا، قطر را یکی از بهترین میزبانــان جام جهانی فوتبال 
معرفی کرده، اما ناکارآمدی برخی آژانس های ایرانی باعث شــده مهمانی جام 
جهانی در قطر به کام برخی مسافران تلخ شود. اگرچه متولیان گردشگری در 
کشــور معتقدند جام جهانی ۲۰۲۲ در مقیاس جمعیت هواداران ایرانی که به 

قطر رفته اند، جزو کم شکایت ترین جام ها به شمار می آید.
جــام جهانی ۲۰۲۲ پیش از آغاز به خاطر نوع قیمت گذاری تورها، انحصار در 
بلیت های فیفا و فروش زودهنگام تورهای جام جهانی بدون بلیت مسابقات و 
محلی برای اقامت، حاشیه ساز شده بود و با وجود هشدارهای مکرر، اما تدبیری 
نشــد و همین بی تدبیر از همان روزهای نخســت،  کار دست برخی مسافران 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر داد؛ درســت یک روز پیش از آغاز مسابقات سرپرست 
شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی، خبر داد که حدود یکصد مسافر به دلیل 
نداشــتن »هایا کارت« که مجوز ورود به قطر اســت و یا نداشتن بلیت پرواز 
برگشــت، در فرودگاه تهران از پرواز باز مانده اند، درحالی که مســؤولیت تهیه 
هایا کارت و بلیت برگشــت برای مسافرانی که با تور عازم قطر شده بودند، با 

آژانس بود.
حرمت الله رفیعی  ـ رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرت 
هوایی و جهانگردی ایران ـ درباره آن مســافران جا مانده به ایســنا می گوید: 
»هایــا کارت« بــه منزله ویزای ورود به قطر در دوران جام جهانی اســت که 
روی خدمات تور بوده، وقتی این خدمات داده نشــده طبیعتا از خروج مسافر 
جلوگیری شده است و چون هیچ خدمتی به این مسافر داده نشده باید هزینه 

آن، به جز بخش هایی که غیرقابل برگشت است، پس داده شود.
با این حال، اســماعیل بــرات ـ معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشــگری 
کشــور ـ می گوید: بنا بر اطلاعات ما، مسافران عموما مشکلی با »هایا کارت« 
نداشــتند و تقریبا همۀ هایا کارت ها رسیده، حالا ممکن است با یکی دو روز 

تاخیر مواجه شده باشد.
بسیاری از آژانس هایی که تور جام جهانی ۲۰۲۲ را تبلیغ کرده و یا به فروش 
گذاشــته اند، تمایلی ندارند درباره حواشــی و تخلفات پیش آمده توضیح و یا 
اطلاعاتی بدهنــد. رفیعی، رئیس هیأت مدیره انجمــن صنفی دفاتر خدمات 
مســافرت هوایی و جهانگردی ایران نیز با ملاحظه دربــاره تخلفات رخ داده 
در تورهــای جام جهانی ســخن می گوید و به برخی از آن ها اشــاره می کند 
و می گویــد: زمانی که تیم ملی ایران در جام جهانی بازی داشــت، بعضی از 
هــواداران که برای تشــویق تیم ملی به قطر رفته بودند، به مدت یک شــب 
اقامتگاه نداشــتند. این مسافران از آژانس خواســته بودند کل هزینه سفر را 
برگشت بدهد. منطقی اســت که آژانس به این خاطر باید خسارت وارد شده 
به مســافر را جبران می کرد، اما این که مسافر به خاطر نداشتن یک شب جای 

خواب، کل پول سفر را پس بگیرد، منطقی و امکان پذیر نیست.
او همچنین تاکید می کند: اگر مسافری در جریان سفر جام جهانی با بدتعهدی 
آژانسی روبه رو شده است و شکایتی دارد می تواند به اداره کل میراث فرهنگی 
و گردشگری تهران و یا شهر خود مراجعه کند تا اگر تخلف، محرز و اثبات شد 

به موضوع آن رسیدگی شود.
اســماعیل برات ـ معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری کشور ـ درباره 
تخلف  تورهای جام جهانی نیز تنها به مواردی که به اطلاع این بخش از وزارت 
میراث فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی رسیده است، می پردازد و به ایسنا 
می گوید: در استان تهران تا کنون ۱۰ مورد شکایت ثبت شده که هشت مورد 

آن به یک آژانس مربوط می شد که جزو مجریان اصلی تور جام جهانی نبود.
او یادآور می شود: با توجه به پیچیدگی ها و مشکلاتی که این تورها در جام های 
جهانی گذشته داشتند، امســال مقرراتی وضع شد تا دفاتر خدمات مسافرتی 
قوی و خبره که توانایی های فنی و تخصصی لازم را داشــتند و در عین حال، 
توانایــی ارائه ضمانت های مکفی را دارا بودند، به عنوان مجری اصلی تور جام 
جهانی انتخاب شدند. رقم این ضمانت ها متناسب با فعالیت دفاتر گردشگری 
بر اســاس شاخص های مصوب تعیین شــد که در مجموع رقم تضمین، مبلغ 

نسبتاً بالایی بود.
همچنین از آژانس های متقاضی خواســته شد که برنامه سفر، قرارداد با هتل، 
معرفی راهنمایان معتبر، قراداد با ایرلاین و این قبیل خدمات را برای سنجش 

توانایی ارائه دهند. 
در نتیجه، تنها آژانس هایی که این شاخص ها را داشتند به عنوان مجری اصلی 
تورهای جام جهانی ۲۰۲۲ انتخاب شــدند که شــش دفتر خدمات مسافرتی 

مستقر در تهران بودند. 
آژانس های دیگر می توانســتند از خدمات این شش مجری، به صورت شناور 
استفاده کنند که با توجه به حجم شکایت ها، به نظر ایده خوب و تجربه موفقی 

پشت سر گذاشته شده است.
او درباره بیشترین موارد شکایت شده از تورهای جام جهانی، می گوید: از بین 
آن ۱۰ مورد شــکایت که به اطلاع حوزه نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری 
کشــور رسیده است، هشت مســافر از یک آژانس که محل اقامت در دوحه را 
تعیین نکرده بود، شــکایت داشتند که البته مجوز این آژانس به محض اطلاع 
از ســوی اداره کل استان تهران تعلیق شد؛ زیرا در بررسی ها مشخص شد این 

دفتر خدمات مسافرتی مجوز اجرای تور جام جهانی را نداشته است.
معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری کشور درباره وضعیت مسافرانی که 
از سایر شهرها و استان ها با تور به جام جهانی رفته بودند، می گوید: شکایت ها 
اصولاً از طریق اداره  کل میراث فرهنگی و گردشگری در استان ها در »کمیته 
فنی رسیدگی به شکایات« بررسی می شود و بر اساس اطلاعات فعلی در سطح 

استان ها، شکایت هایی از این نوع به صورت بسیار محدود وجود داشته است.
رفیعــی، رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرت هوایی و 
جهانگردی ایران، اما ســوای تخلف ها و شکایت ها، به هزینه سفر جام جهانی 
۲۰۲۲ قطر می پــردازد که محل اختلاف و انتقاد مســافران و مجریان تورها 
بوده اســت. عده ای جام جهانــی قطر را یکی از گران تریــن جام های جهانی 
می دانند. میانگین تورهایی که از ایران به قطر برگزار شده حدود ۲۰۰ میلیون 
تومان قیمت داشته است. رفیعی معتقد است اگر فدراسیون فوتبال انحصار از 
بلیت های فیفا را برمی داشت و سهمیه ای را به آژانس های مسافرتی اختصاص 

می داد، قیمت تورها تا حد قابل توجهی  کاهش می یافت.
رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی 
ایــران همچنین می گوید: از همان ابتدا بــه بلیت هایی بازی ها که در انحصار 
فدراســیون فوتبال بود، انتقاد داشــتیم. معتقد بودیم این بلیت ها در اختیار 
هــوادار واقعی قرار نمی گیرد. البته در آخر تعدادی از این بلیت ها را در اختیار 
معدود آژانس هایی قرار دادند که در لحظه های آخر، پیش از آغاز جام جهانی، 

عرضه شد.
او ادامــه می دهد: ما پیــش از همه این اتفاقات با رئیس فدراســیون فوتبال 
جلساتی داشتیم و به توافق هایی هم رسیده بودیم تا با استفاده از این بلیت ها، 
قیمت تورهای جام جهانی معقول و منطقی شــود، امــا همه آن توافق ها در 
حد حــرف باقی ماند. پیش بینی هم می شــد وضعیت تورهــای جام جهانی 

نگران کننده باشد.
رفیعی می گوید: بیشتر آژانس های مسافرتی که تور جام جهانی اجرا می کنند، 
بلیت مسابقات را ویژه تهیه کرده بودند که طبیعتا قیمت بالاتری داشته است. 
این بلیت ها از شرکتی خصوصی تهیه شده که البته ارتباطی به فیفا ندارد، ولی 
به نوعی شبیه صندوق های بازنشســتگی در داخل کشور ما است که معمولا 
ســهیمه ای از بازی های جام جهانی دارند، اما آن ها را با قیمتی متفاوت عرضه 
می کنند. ما هم اوایل با این شــرکت مکاتباتی داشتم و به توافق هایی رسیده 
بودیم، اما در یک رقابت ناسالم این فرصت از دست رفت و شرکت های دیگری 
در ایــران این امتیاز را به انحصار گرفتند، فکــر هم می کردند از تورهای جام 
جهانی استقبال می شود، اما هزینه ها، خیلی سنگین شد و استقبال از تورهای 

جام جهانی به آن میزان نبود که انتظار داشتند.
رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی 
ایران،  گرانی را از اصلی ترین عوامل اســتقبال پایین و انصراف از تورهای جام 
جهانی می داند و درحالی که وزارت میراث فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی 
چنــدی پیش گزارش کرده کمتر از دو هزار نفــر از ایران، تور جام جهانی را 
خریده اند، اظهار می کند: مســؤولان وزارت ورزش مدعی بودند ۲۲ هزار بلیت 
به ایرانی ها فروخته شــده، اما فکر می کنم تعــداد افرادی که تور جام جهانی 
را خریده اند به همان تعدادی باشــد که مســؤولان گردشگری پیش تر اعلام 

کرده اند.

گزارش

عباس محبی، بازیگر که بیشتر او را با کاراکتر »جانعلی« 
می شناسیم، پس از سالها دوری از تلویزیون، حالا با سریال 
»آزادی مشروط« مسعود ده نمکی به تلویزیون بازگشته 
امــا خودش چندان از این بازگشــت رضایت ندارد و فکر 

می کند به تکرار افتاده است.
او در توضیح این مســاله چنین اظهار می کند: ســریال 
»آزادی مشــروط« علیرغــم حضور هنرمنــدان به نام و 
همکاری مســعود ده نمکی به عنوان کارگــردان، ریتم 

چندان قوی ندارد و از طرفی با بدشانسی مواجه شد.
عباس محبی از هنرمندان قدیمــی تلویزیون و رادیو در 
گفت و گویی با ایســنا از علاقه اش به رادیو، کاستی های 
تلویزیون، حضورش در سریال »آزادی مشروط« مسعود 
ده نمکــی و همچنیــن آرزوهایش برای کشــور و مردم 
می گوید. او که ســال های طولانی در قاب تلویزیون دیده 
نمی شــد، ابتدا درباره حضورش در ســریال طنز »آزادی 
مشــروط« که نقش یک نگهبان در بیمارســتان را ایفا 
می کند، توضیح می دهد: راســتش خــودم خیلی از کار 
راضی نبودم و احساس می کنم سریال خیلی جواب نداده 
است اما به هر حال آقای ده نمکی در مقام کارگردان لطف 
داشتند و برای ما عزیز هستند و زحمت کشیدند. از لحاظ 
دســتمزد و کمی هم از لحاظ خود قصه، با کار مشــکل 
داشتم و فکر می کنم آنطور که باید خودم را نشان ندادم. از 
طرفی هم معتقدم این مجموعه در شرایط مناسبی پخش 

نشد و بدشانسی شامل حالش شد.
طنز پشــت دوربین »آزادی مشروط« قوی تر بود محبی 
صحبتش را اینگونه ادامه می دهد: به هر حال هر بازیگری 
وقتی مقابل دوربین فیلم یا سریالی می رود، انتظار می رود 
آن کار برایش بهره ای داشــته باشــد. ما در این کار راه 
خیلی طولانی را طی کردیم و حاصل ۵۰ سال زندگی مان 
را مقابل دوربین بردیم و بعد از سال ها دوری از تلویزیون 
و ســکوت آمدیم اما انگار متاسفانه خیلی جواب نداد. به 

نظرم »آزادی مشــروط« ریتم خیلی قوی نداشت؛ البته 
با دوستانی که سرِ کار بودیم مکررا این واهمه را داشتیم 
که شاید ســریال چندان مورد استقبال قرار نگیرد وقتی 
هم که شرایط کشور چنین شد، واقعا سریال با بدشانسی 
مواجه شد. به نظرم طنز پشت دوربین »آزادی مشروط« 
قوی تر از مقابل دوربین اســت. هر بازیگری دوست دارد 
در هر کاری به گونه ای حضور داشــته باشد که چیزی به 
او اضافه شود اما در سریال »آزادی مشروط«، من، عباس 
محبی همان کاراکترهای ســابقم را داشــتم؛ بنابراین از 
خودم خیلی راضی نبودم و دوست نداشتم به تکرار بیفتم. 
بعد از سال ها سکوت جالب نبود خودم را تکرار کنم به هر 
حال کاری بود که آمدیم، بازی کردیم و تمام شــد. این 
بازیگر پیشکسوت سپس در پاسخ به اینکه چه نمره ای به 
سریال »آزادی مشروط« می دهید؟ اظهار می کند: با آقای 
ده نمکی عزیز رفاقت دیرینه دارم و برایم محترم هستند 

اما من از ۱۰۰ به این سریال نمره ۵۰ می دهم.
در رادیو همچنان سخت مشغولم

این بازیگر و نویســنده برنامه های رادیــو درباره کارهای 
جدیــدش در تلویزیــون و رادیو هم اعــلام می کند: در 
تلویزیون اخیراً برای سریالی دعوت شدم اما در بحث مالی 
پروژه خیلی ناشایست با من برخورد شد و قبول نکردم . اما 
در رادیو همچنان سخت مشغولم و در سه شبکه رادیویی 
صبــا، فرهنگ و ایران حضور دارم و راضی ام؛ چون خودم 
نویسنده ام و می دانم چه می کنم. با حضورم در رادیو راضی 
ترم تا اینکه بروم در تلویزیون و بلاتکلیف بمانم.  همیشه 
رادیو را بیشــتر دوست داشتم؛ البته تلویزیون هم جایگاه 
خودش را دارد ولی در تلویزیون آنچه که شما می خواهید 
خیلی تدارکات می خواهد. به عنوان مثال همین مکالمه 
بین من و شــما یک کار رادیویی است که اگر روی آنتن 
برود همه گوش می کنند و دکوپاژ و صحنه آرایی با خود 
شــنونده است و برداشت های ذهنی خودشان را دارند اما 

در تلویزیون به شکل تصویری، باید روی آنها کار شود، در 
نتیجه اگر در تلویزیون پارامترهایی که برای یک کار ساده 

لازم است،  مهیا نشود کار به شدت افت می کند.
اصلا مادی نیستم اما دستمزد در شأنم را 

می خواهم
محبی در پاسخ به این پرسش که آیا نمی خواهید فعلا در 
تلویزیون فعالیت داشــته باشید؟ چنین می گوید: اگر کار 
خوب در تلویزیون باشد با کمال میل قبول می کنم چراکه 
نه. من از آن دســته بازیگرانی نیستم که خیلی در قید و 
بند دســتمزد باشم. آخرین کاری هم که به من پیشنهاد 
شد برخوردها جالب نبود وگرنه حتی خودم پیشنهاد دادم 
برای اینکه به شما )کارگردان و تهیه کننده سریال( ثابت 
کنم مادی نیستم، برایم هیچ پولی واریز نکنید و در قرارداد 
و تیتراژ بنویســید با حضور افتخاری عباس محبی. گفتم 
اگر این کار را انجــام بدهید من مجانی کار می کنم ولی 
اگر بخواهم پول بگیرم آنطور که در شــأنم است دستمزد 
می خواهــم. آدم نبایــد در هر جایی با هر قیمتی شــأن 

خودش را پایین بیاورد و مورد سوءاستفاده قرار بگیرد. 
وی سپس با اشاره به کم و کاستی های کارهای تلویزیونی 
به ذکر نکاتی در این زمینه می پردازد و می گوید: متاسفانه 
از دوســتان اهل قلــم در تلویزیون خیلی کم اســتفاده 

می شود.
مملکت مثل خانواده است

عباس محبی در بخشــی دیگر  دربــاره آرزوهایش برای 
کشورش و مردم ایران چنین خاطرنشان می کند: همیشه 
وقتی صحبت از کشــور و آرزوها شــده، گفتــه ام که ما 
مســیری را طی کردیم که جوانان هم طی خواهند کرد. 
ما ســر راهمان دره، پرتگاه، گلستان و بوستان و جاهای 
خوب و بد را بســیار دیده ایم به همین خاطر همیشــه 
می گویم مســیری که می روید به خطرات جانبی اش هم 
توجه کنید. من مملکت را به یک خانواده تشبیه می کنم 

که این خانواده به هر حال دشــمنان و بدخواهانی دارد. 
باید به گونه ای باشد که ما در خانه خودمان مشکلاتمان 
را حل و فصل کنیم و از دیوارمان کسی بالا نیاید، اگر این 
طور باشد یک هنر است؛ وگرنه اگر امنیت محل نباشد،  در 
خانه باز بماند و دیوار خراب شــود، هیچ کدام از ما اهالی 

خانواده سالم نمی مانیم. 
از ته دل برای مردم شادی می خواهم

وی تاکید می کند: ان شــاءالله که این روزهای پراسترس 
بگذرد و دوباره مردم امنیت کامل داشته باشند و حالشان 
خوب شــود. به خصوص بــرای جوانان کشــورم آرزوی 
سعادت و خوشبختی می کنم. از ته دل برای مردم عزیزم 
شــادی می خواهم و آرزو می کنم سالن های عروسی برای 
جوانان صفی شــود و همه با شادی ازدواج کنند، آینده و 
شغل داشته باشند. این اتفاق دست همه را می بوسد، هم 
مردم و هم حکومت؛ یعنی هر دو طرف باید کمک کنند 

تا جامعه ایده آل شود.
این بازیگر صحبتش را اینگونــه پایان می دهد: امیدوارم 
کیفیت در همه زمینه ها بر کمیت غالب شــود و آنهایی 
که لیاقت هر مســئولیت و جایگاهــی را دارند در جایگاه 
خودشان قرار بگیرند و آنها که می توانند به مملکت خدمت 
کننــد بیش از پیش به آنها بها داده شــود. از طرفی هم 
آنها که می دانند خیلی در کارشــان موفق نبودند لنُگ را 
برای آنهایی که موفق تر بودند بیندازند و کار را به آنهایی 
بســپارند که بهتر بلدند. در همــه موقعیت ها چه هنری،  
اقتصادی، سیاســت و ... در همه جا اگر کار دست کاردان 

باشد همه چیز درست می شود.

عباس محبی:

پس از سال ها سکوت آمدم اما...


